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Для совершенствования технологий судовождения необходимы новые подходы к решению задач развития 

Арктического региона. 
Проведен анализ возможностей измерения временной задержки различными системами связи для решения локальных 

навигационно-связных задач. 
Предложена система c возможностью точного измерения расстояний между потребителями внутри сети на базе 

стандарта передачи данных IEEE 802.15.4 для решения задачи автоматизированного и автономного следования судов строем 
“Караван” в условиях Арктики. 

To improve navigation technologies, new approaches to solving the problems of development of the Arctic region are needed. 
The analysis of the possibilities of measuring the time delay by various communication systems for solving local navigation and 

communication problems is carried out. 
The viability of using communication solutions to precisely measure the distances between network users, based on the IEEE 

802.15.4 data transmission standard, has been supported as a means of addressing the issue of automated navigation in the “Caravan” 
formation of ships and unmanned vessels in Arctic region. 
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